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Vážení občané Potštejna a Brné,

dovoluji si Vás tímto stručně informovat o činnosti obecní-
ho úřadu a zastupitelů obce, která i přes pokračující proti-
koronavirová opatření byla poměrně rozsáhlá.

Jednou z nejdůležitějších akcí bylo zkolaudování a také 
dovybavení učeben v naší základní škole, které tak nyní 
mají moderní nábytek, interaktivní tabule a počítačovou 
učebnu. Upraveny byly i některé vnitřní prostory. Do-
mnívám se, že se tak našim dětem bude ve škole více líbit 
a lépe učit. Vždyť se již jistě do školy těšily.

Nejvíce viditelnou akcí však jistě byla demolice bývalé ha-
sičské zbrojnice, na kterou byl vzhledem k jejímu hava-
rijnímu stavu vydán demoliční výměr. Dle názoru restau-
rátora a stanoviska odborných institucí nebyly v objektu 
historicky cenné prvky. Demolice objektu byla vysoutěže-
na za 725.524,93 Kč + DPH. Výběrové řízení na výstavbu 
nové budovy hasičské zbrojnice vyhrála firma Stating za 
11.774.901,37 Kč + DPH. Podařilo se tak velmi významně 
snížit původní rozpočet stavby. Výrazně se na snížení ná-
kladů podílejí i dotace z Královéhradeckého kraje a Mini-
sterstva vnitra v celkové výši 7.500.000,-Kč. Stavba zapo-
čala předáním staveniště 7. 6. 2021 a ukončena má být do 
konce května 2022. 

Hasičská zbrojnice a obecní domek (březen 2021)

Demolice hasičárny a obecního domku (květen 2021)

Infocentrum, které je nyní v prostorách bývalé pošty, tak 
stihne turistickou sezónu 2022. Místnost pro cca 50 lidí 
budou moci naše spolky a zastupitelé využívat např. pro 
své schůze již v druhé polovině roku 2022. 

V Brné byly ukončeny práce na rekultivaci rybníčku. Bylo 
však nutno opravit poškozené odtokové potrubí a nahra-
dit výpustné zařízení. Nyní prostor rybníčka působí hez-
ky a upraveným dojmem. Probíhá také oprava a výmalba 
zvoničky v Brné.

informace pro občany Potštejna a Brné léto 2021
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Nově opravená zvonička na Brné 

Zrekultivovaný rybníček na Brné

Dalšími připravovanými záměry je např. vybudování mul-
tifunkčního hřiště u ZŠ a rozběhové dráhy s doskočištěm 
v parku, oprava komunikace a kanalizace v ulici Fabrika. 
Schváleno je i zadání projektu komunikace v ulici Pod Ná-
dražím. Nákladnou akcí, pro kterou připravujeme podkla-
dy, bude dofoliování skládky Černá skála tak, abychom 
zajistili možnost skládkování ještě na cca 7 let.

Zastupitelé obce rozhodli i o opravě průčelí kostela sv. 
Marka. Tato akce za 882.865,35 Kč má za účel odstranit 
havarijní stav štítu a přispět k záchraně celého objektu. 
K podpoře tohoto projektu se přihlásili dva donátoři.

V souvislosti s oslavami 200 let od vysvěcení kostela sv. 
Vavřince připravuje farář P. ThDr. Pawel Nowatkowski 
slavnostní akce na 27. 6., 10. 7., 8. 8., 14. 8. a v září 2021. 
Obec Potštejn také posunula termín Potštejnské pouti 
na 17.–19. 9. 2021 (kostel byl vysvěcen 23. 9. 1821). Uvede-
né záměry a akce jsou samozřejmě jen stručným výběrem 
činnosti obecního úřadu a práce zastupitelů obce.

Přejeme vám za nás za všechny příjemné prožití léta, hlav-
ně pevné zdraví.

Petr Dostál, starosta obce

Další informace z obecního 
úřadu

Obec Potštejn nově zavádí Mobilní rozhlas. Jedná se 
o službu, která samosprávě umožňuje informovat občany 
o novinkách z obce prostřednictvím SMS, e-mailů, hlaso-
vých zpráv nebo přes mobilní aplikaci. Pro informace ze 
samosprávy už nemusíte chodit na úřad nebo sledovat 
obecní vývěsku. Budeme vás informovat např. o odstávce 
vody, o uzavření obecního úřadu a také zde najdete Pot-
štejnský zpravodaj v elektronické podobě. Na základě vaší 
registrace začnete novinky zdarma odebírat a už tak ne-
musíte informace vyhledávat – budou vám doručeny. 

Na základě častých dotazů bych vám ráda připomněla ote-
vírací dobu sběrného dvoru: středa 15–17 h a sobota 
10–12 h. Přikládám také tabulku svozového plánu komu-
nálního a tříděného odpadu. 

Obec by vás ještě ráda informovala o otevírací době hra-
du: za současné situace se obec rozhodla rozšířit návštěvní 
dny, a proto je možné hrad navštívit i v pondělí, kdy se 
budou konat také standardní prohlídky. Personál hradu se 
na vás již jistě těší. 

U příležitosti dokončení prací na druhé hradní bráně se 
Dědkostav rozhodl uložit do zdi odkaz pro budoucí gene-
race – jedná se o láhev, která byla umístěna do zdi; v lahvi 
se nachází několik papírů s textem, kde se píše o tom, kdo 
bránu a hradby opravoval. Obsáhlejší článek na tento ná-
mět pro vás chystáme na příště. 

Michaela Bednářová, zastupitel obce
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K historii tzv. obecního 
domku (čp. 95)

V květnu tohoto roku byl odbornou firmou odstraněn pot-
štejnský tzv. obecní domek čp. 95 spolu s přístavbami. 
Tyto přístavby, na jejichž počátku stála ve třicátých letech 
minulého století nově zbudovaná hasičská zbrojnice, obklo-
povaly obecní domek ze tří stran. Kromě hasičské zbrojnice 
na severní straně domku bylo směrem do ulice „přilepeno“ 
informační středisko obce. Z opačné strany u mlýnské-
ho náhonu místnost využívaná veřejností během voleb, pří-
padně ke schůzím obecního zastupitelstva. Po desetiletích 
si už obyvatelé zvykli natolik, že asi málokdo vnímal, jak 
velice je původní jednoduchý domek tím vším znešvařen 
(nikdo nepopírá užitečnost přístaveb, o to ale nyní nejde). 

Chceme se zde krátce seznámit s historií obecního domku 
jako takového.

Tento domek, nyní demolovaný, nebyl postaven v osmnác-
tém století v období rodu Harbuvalů ze Chamaré. Bylo před-
pokládáno, že by tomu tak snad mohlo být. Nešlo by v tom 
případě o jedinou zachovanou stavbu v Potštejně ze zmíně-
ného období. Skutečností však je, že domek je až z roku 
1885. O jeho postavení na tomto místě rozhodl zdejší obec-
ní výbor (dnes bychom řekli zastupitelstvo) na sklonku roku 
1884 již s úmyslem, aby sloužil jako „obecní domek“. Téhož 
roku totiž požár zničil zde stojící nemovitost jisté Františky 
Jakubcové, která se pak rozhodla spáleniště prodat.

Kdy ale byl ten původní domek postaven? Studiem sta-
rých map a dobových vyobrazení Potštejna můžeme dojít 
k závěru, že ono původní stavení skutečně mohlo pamato-
vat dobu Jana Antonína hraběte z Harbuvalu a Chamaré 
(†1808), známého hledače pokladu. Původní domek mohl 
být postaven okolo roku 1800, případně ještě o něco dříve, 
v posledních desetiletích 18. století.

O vybudování původního domku tedy nevíme nic bližšího. 
O to více ale o okolnostech souvisejících s oním druhým 
domkem z roku 1885, který byl nyní určen k demolici.

Můžeme se dočíst na internetových stránkách potštejn-
ských dobrovolných hasičů, že jejich sbor byl založen 
v roce 1884, a že vůbec první jejich zásah v Potštejně byl 
u požáru domku – Františky Jakubcové. K požáru muselo 
dojít někdy v letních měsících případně začátkem podzimu 
roku 1884. Ze zápisů z konaných schůzí zdejšího obecního 
výboru totiž víme, že v listopadu téhož roku pověřil výbor 
starostu Václava Šabatu, aby spáleniště jako i celý po-
zemek od dosavadní majitelky koupil pro potřeby obce. 
Zdálo by se to být jednoduchým úkolem, jestliže Františka 
Jakubcová byla rozhodnuta spáleniště prodat. A Václav 
Šabata se s majitelkou ještě tentýž měsíc dohodl na koupi.

Jenže vzápětí nastal problém; o co šlo, o tom nechme pro-

mluvit zápis ze dne 23. listopadu roku 1884, který se 
týká naší věci (obecní výbor samozřejmě projednával i dal-
ší záležitosti).

Nejprve promluvil sám Václav Šabata a pak se rozproudila 
debata o koupi spáleniště s překvapivým závěrem:

�Ä�$�E�\�F�K���F�W���Q�p�P�X���Y�ê�E�R�U�X���M�H�K�R���S���i�Q�t���Y�\�K�R�Y���O�����N�X�S�R�Y�D�O���M�V�H�P��
�]�P�t�Q���Q�ê�� �S�R�]�H�P�H�N�� �V�� �Q�H�M�Y���W�ã�t�� �R�S�D�W�U�Q�R�V�W�t���� �P�X�V�t�P�� �Y�ã�D�N�� �O�L-
�W�R�Y�D�W�L�����å�H���R���N�R�X�S�L���W�p�W�R���Q�H�P�R�Y�L�W�R�V�W�L���V�H���X�F�K�i�]�H�O���W�p�å���V�W�D�Y�L�W�H�O��
�S�D�Q���)�U�D�Q�W�L�ã�H�N���+�D�Y�O�t�þ�H�N���]�H���ä�D�P�E�H�U�N�D�����N�W�H�U�ê���M�V�D���]�S�U�D�Y�H�Q����
�å�H�� �E�\�F�K�� �M�i�� �P�t�V�W�R�� �W�R�� �N�X�S�R�Y�D�W���F�K�W���O���� �]�Y�ê�ã�L�O�� �F�H�Q�X�� �Q�D�� �������� �]�O����
�D �S�R�Q�H�F�K�i�Y�D�O���P�D�M�L�W�H�O�F�H���� �D�E�\�� �]�E�\�W�N�\�� �G���t�Y�t�� �S�U�R���V�H�E�H���S�R�G�U-
�å�H�O�D���� �F�R�å�� �P���� �G�R�Q�X�W�L�O�R�� �X�]�Q�i�Y�D�M�H�� �Q�X�W�Q�R�V�W�� �P�t�V�W�D�� �S�U�R�� �R�E�H�F����
�E�\�O���M�V�H�P���S���L�Q�X�F�H�Q���W�X�W�p�å���þ�i�V�W�N�X���S�R�G�D�W�L�����D���M�H�O�L�N�R�å���G���t�Y�t���W�D�P��
�V�H���Q�D�F�K�i�]�H�M�t�F�t���M�H�ã�W�����Y���G�R�V�W�L���G�R�E�U�p�P���V�W�D�Y�X���M�H�V�W�����W�H�G�\���M�V�H�P���M�t��
�]�D���W�R�W�R���Q�D�E�t�G�O���������]�O�����W�D�N�å�H���R�E�Q�i�ã�t���N�X�S�Q�t���F�H�Q�D�����������]�O�����Q�D�þ�H�å��
�N�O�D�G�X���G�R�W�D�]���S���t�W�R�P�Q�ê�P���S�i�Q�$�P���Y�ê�E�R�U�$�P�����]�G�D�O�L���X�]�Q�i�Y�D�M�t��
�D���V�F�K�Y�D�O�X�M�t���W�X�W�R���N�R�X�S�L���W�R�K�R�W�R���P�t�V�W�D���]�D���R�E�H�F�Q�t���P�D�M�H�W�H�N��

�3�R���S�R�G�i�Q�t���W�p�W�R���]�S�U�i�Y�\���U�R�]�P�O�R�X�Y�D�O�L���S���t�W�R�P�Q�t���S�i�Q�L���þ�O�H�Q�R-
�Y�p���Y�ê�E�R�U�X���R�K�O�H�G�Q�����W�p�W�R���N�R�X�S�������W�D�N���å�H���V�H���R���G�$�O�H�å�L�W�R�V�W�L���W�p�W�R��
�Q�i�K�O�H�G�\���U�$�]�Q�L�O�\�����M�P�H�Q�R�Y�L�W�����Y���N�X�S�Q�t���F�H�Q�����D�å���W�R���S���L�ã�O�R���N���K�O�D-
�V�R�Y�i�Q�t��

�3�R�� �R�G�E�\�W�p�P�� �K�O�D�V�R�Y�i�Q�t�� �V�H�� �V�K�O�H�G�D�O�R���� �å�H�� ���� �K�O�D�V�\�� �E�\�O�\�� �S�U�R��
�V�F�K�Y�i�O�H�Q�t���N�X�S�X���������K�O�D�V�\���S�U�R���]�D�P�t�W�Q�X�W�t���N�X�S�X���D�������O�t�V�W�H�N���E�\�O��
�S�U�i�]�G�Q�ê�����$�Q�å�W�R���E�\�O�D���U�R�Y�Q�R�V�W���K�O�D�V�$�����U�R�]�K�R�G�O���S�����9�i�F�O�D�Y���â�D-
�E�D�W�D���F�R���V�W�D�U�R�V�W�D���Y�]�K�O�H�G�H�P���N���W�R�P�X�����å�H���V�i�P���Q�H�P�R�Y�L�W�R�V�W���W�X��
�N�X�S�R�Y�D�O���� �D�E�\�� �V�H���N�R�X�S���� �]�D�P�t�W�O�D���� �Q�D�W�R���Y�ã�D�N���S���L�S�R�P�t�Q�i���� �å�H��
�W�R���E�X�G�H���S�U�R���E�X�G�R�X�F�Q�R�V�W���Y�ê�þ�L�W�N�R�X���Q�\�Q���M�ã�t�F�K���]�i�V�W�X�S�F�$���R�E�F�H��
�D���å�H���Y�]�G�i�Y�i���N�D�å�G�p���S�R�G�R�E�Q�p���~�O�R�K�\���Q�D���Q���M���Y�O�R�å�H�Q�p���³

Koupě spáleniště ležícího na výhodném místě byla kvůli 
dodatečně navýšené ceně zamítnuta! Ovšem na další schů-
zi, která proběhla 15. února 1885, promluvil k ostatním p. 
František Kalous v tom smyslu, že není správné, aby obec-
ní výbor vyzval starostu ke koupi jisté věci, a pak kup ne-
schválit. Navrhuje tedy, aby bylo toto místo od Františky 
Jakubcové přece jen zakoupeno pro obecní potřebu za 
oněch 750 zlatých. Což ostatní členové výboru uznali a roz-
hodli – s výjimkou jednoho hlasu – aby se tak stalo.

(Poznámka: člen obecního výboru, který nakonec jediný 
nesouhlasil s koupí spáleniště, byl tehdejší ředitel potštejn-
ského velkostatku baronů Dobřenských z Dobřenic Emanu-
el Straka. Právě on to byl, kdo r. 1866 či o málo dříve nechal 
střelným prachem roztrhat obrovský Kunšův kámen ležící 
v Divoké Orlici. Díky tomu se tento Emanuel Straka ne-
zamýšleně ocitl až v díle samotného Aloise Jiráska – viz 
�6�W�D�U�p���S�R�Y���V�W�L���þ�H�V�N�p, kap. �5�$�]�Q�i���S�U�R�U�R�F�W�Y�t.) 

Rychnovský stavitel Hynek Pacovský vypracoval plány bu-
doucího obecního domku, datované k 30. 5. 1885. Mohlo se 
začít stavět. Mělo jít převážně o dřevěný dům, zevnitř i zven-
ku omítnutý, s „rokovnou“ (= zasedací místností) vpravo 
od vchodu a vlevo s dvěma místnostmi. Dále jednoho po-
koje, komory, spíže a záchoda. Na straně domku směrem 
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ke mlýnu byla kůlna pro hasičské náčiní. Všechny zmínky 
o obecním domku shodně udávají, že byl také již v tomto 
roce postaven. Ale – nepochybně z úsporných důvodů – byl 
původní plán upraven. Kůlna pro hasičské náčiní měla čás-
tečně vystupovat kolmo k vlastnímu domku a podle plánu 
končit štítem se zdobnými prvky. Od toho bylo upuštěno, 
takže hasičský sklad se musel spokojit s obyčejnými vraty. 
Nedošlo zřejmě ani na původní představu vstupní verandy 
domku, mimo jiné s vyřezávanou dřevěnou „krajkou“. 

Nicméně i přes různá úsporná řešení se nový domek pove-
dl. Kladně zhodnotil novostavbu z r. 1885 i tehdejší pisatel 
římsko-katolické kroniky:

�Ä�7�p�K�R�å�� �U�R�N�X�� �S�R�V�W�D�Y�H�Q�R�� �Q�D�� �P�t�V�W���� �V�S�i�O�H�Q�L�ã�W���� �]�D�� �P�O�ê�Q�H�P��
�Q�R�Y�p���~�K�O�H�G�Q�p���R�E�H�F�Q�t���V�W�D�Y�H�Q�t���³

Následně uvidíme, že „obecní domek“ byl od samotného 
počátku až do loňského roku 2020 využíván mnoha způ-
soby. Je možné, že nevyjmenujeme všechny ale pouze ty, 
o nichž byla nalezena písemná zmínka nebo jsou dosud 
v  paměti lidí. Kromě již zmíněné „kůlny pro hasičské ná-
činí“, jinak řečeno požární zbrojnice, byl domek také pro-
najímán letním hostům. V letech 1887 – 1890 zde bydlel 
brněnský profesor František Bauer, autor průvodce „Zátiší 
potštýnské“ (vyd. 1891). A po něm dále rok co rok další 
letní hosté, vyjmenovaní v almanachu Potštýn, Habeltová
-Klíma, 1897, str. 214. V Jarníkově průvodci (vyd. 1911) na 
str. 155 je uveden obecní domek čp. 95 jako adresa živnosti 
obuvníka Josefa Kubíčka.

Dále zmiňujeme další zjištěná využití „obecního domku“ 
a to bez bližších podrobností a datací ani v chronologickém 
sledu: byla tu v průběhu času krajkářská škola, ordinace dět-
ského lékaře, muzeum/historická expozice, klub důchodců, 
informační středisko obce, sklad rekvizit Ochotnicko-čte-
nářské besedy Orlice a scházel se zde i rybářský kroužek. 

Letos v roce 2021 je tedy potštejnský „obecní domek“ včet-
ně všech přístaveb zbourán. Tím po 136 letech končí 
jeho historie.

Vilém Kratochvíl, kronikář obce

Z almanachu Potštýn (1897), str. 167

Foto obecního domku v Jarníkově průvodci (1911), str. 171

 

Část originálního plánku obecního domku čp. 95 z roku 
1885 (uloženo na OÚ Potštejn)

Štít obecního domku čp. 95 s dřevořezbou (2020) 

Během demolice objektu objevený kámen z původního 
domku č.p. 95 z roku 1794, nalezl Marek Cimfl (nalezením 
tohoto kamene se tedy potvrdily předpoklady o stáří dom-
ku uvedené v článku)
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Zdeněk Nováček  
(*28. 2. 1957 – †17. 1. 2021)

Je polovina ledna 2021 a do Potštejna přichází zpráva: ze-
mřel majitel zámku p. Zdeněk Nováček. A všichni se ptají 
„je za tím Covid-19“? Ale tentokrát není. Na balkoně zám-
ku se objevuje černý prapor a před vchodem do zámku se 
začínají objevovat smuteční květiny, svíčky a kondolence… 
Zpráva zasáhla i ty, kteří nebyli zrovna kamarádi Zdeňka. 
Tak jako každý jiný člověk i Zdeněk měl své názory a před-
stavy, se kterými se mohl rozcházet se svými odpůrci. Měl 
představu o udržení Potštejna jako příjemného, svérázné-
ho městečka s geniem loci, který zde vládl už před více než 
sto lety a který Potštejn povznesl mezi vyhledávaná leto-
viska. Zdeněk Nováček své oponenty nezatracoval, ani jim 
neupíral nárok na jejich názor.

Zdeněk Nováček (2012)

Ale vraťme se do roku 2004. Potštejnský zámek je prázd-
ný a neudržovaný. Nic nesvědčí tomu, že se obnoví jeho 
pohaslá krása. Zámek a vůbec celý duch obce Potštejn 
manželům Nováčkovým učaroval tak, že se rozhodli za-
chránit chátrající památku. A je konec klidu. Manželé se 
pouští do sisyfovského díla. Za dva roky umožňují v zám-
ku pro turisty první prohlídky. A pak už to jde na zámku 
nebo v přilehlém zámeckém parku ráz na ráz. Rozšiřuje 
se prohlídkový okruh, pro odvážné se otvírá strašidelné 
podzemí Bubákov, menší děti milují Pohádkov. Ote-
vírají se první pokoje zámeckého hotelu. Nováčkovi také 
rekonstruují rodinnou hrobku Dobřenských z Dobřenic na 
místním hřbitově.

V červnu 2012 se stává zámek dějištěm historického se-
tkání rodin signatářů šlechtické deklarace z roku 1938 

(vyjádření postoje, aby staré hranice České koruny zůstaly 
neporušeny) a dvou šlechtických prohlášení z roku 1939 
(vyjádření věrnosti vlasti). Na jaře je zámek zaplavován 
stovkami malých i velkých návštěvníků při každoroční ve-
likonoční akci, v létě se zde odehrávají vyhledávané noční 
hrané prohlídky, které mají takový ohlas, že jsou realizo-
vány ještě několik dalších roků. Zdeněk s manželkou, dět-
mi a přáteli organizují kulinářské dny, kterých se účastní 
i skupina polských žen, pořádají soutěž o nejlepší mar-
meládu… Děti jsou nadšeny z loutkářských minifestivalů. 
V listopadu a prosinci se na zámku odehrává Betlémský 
příběh – hraná prohlídka, kde se děti se svými rodiči se-
znamují s vánočními tradicemi. 

Zdeněk Nováček se ale také zapojuje do veřejného živo-
ta obce. V letech 2014 – 2018 byl členem zastupitelstva 
a předsedou komise pro památky a cestovní ruch. Snažil se 
nejen o rozvoj informačního centra, ale také aby Potštejn 
byl příjemným a vyhledávaným místem pro turisty a přá-
tele historie. Také v rámci Okrašlovacího spolku v Potštej-
ně se osobně se svojí manželkou podílel na vylepšování 
vzhledu Potštejna. Potštejn prostě miloval. Byť přes týden 
pracoval v Praze, víkendy trávil v Potštejně.

A mezi tím se pouštějí manželé do vzkříšení další památky 
– historického areálu v Pakoměřicích u Prahy. To je jen 
malý výčet aktivit, na kterých se obrovským podílem a za 
vydatné podpory své manželky podílel Zdeněk Nováček. 
I přes některé zdravotní problémy, se kterými úspěšně 
zápasil v posledních letech, se mu podařily uvedené malé 
zázraky.A zámek v Potštejně miloval. Rád chodil i do zá-
meckého parku, kde sbíral další inspiraci pro svoji práci. 
Rád se setkával s přáteli, milovníky historie, rád vítal na 
zámku vzdělané a chytré osobnosti vědy, kultury a sportu.

Zdeněk Nováček měl rád obec Potštejn. Byl jejím právoplat-
ným občanem. A jako občan Potštejna, který vykonal hod-
ně práce pro jeho zviditelnění, si zaslouží naši vzpomínku.

Za použití informací z textu p.V. Hulmana zpracoval M. 
Žďárský

Zámek v roce 1994 
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Zámek v roce 2021 

Zámek Potštejn v roce 2021

Turistická sezona pro letošní rok na zámku je plánována 
takto:

Otevřeno:

červen  sobot, neděle 9–17  
červenec  denně mimo pondělí + svátek 9–17  
srpen denně mimo pondělí 9–17  
září soboty, neděle + svátek 9–16

V červenci a srpnu budeme mimo klasické prohlídky 
zároveň nabízet hrané prohlídky, a to v těchto časech: 
11.00, 13.00, 15.00 hodin. Dále budou pro návštěvníky 
otevřeny další prohlídkové okruhy: „Bubákov“ a „Po-
hádkov“. Pro ubytování je k dispozici pět zámeckých 
pokojů a tři apartmá. Zámecký park bohužel musí být 
kvůli špatnému stavu mnoha stromů z důvodu bezpeč-
nosti v roce 2021 uzavřen. Přístupná pro veřejnost bude 
i  nadále jen růžová zahrada. Skupiny nad pět osob pro-
vádíme v červnu a září i mimo provozní dobu po před-
chozím objednání (tel. 728 939 028). Provoz cukrárny je 
shodný s otevírací dobou zámku. Více informací najdete 
na: www.zamekpotstejn.cz

Základní škola Potštejn

Naši žáci nastoupili od ledna do nově přestavěné školy. 
Krásná půdní vestavba má dvě nové třídy. Ta větší, přírodo-
vědná, je krásně prosvětlená střešními okny a nabízí pěkný 
pohled na hrad. Menší, počítačová učebna, je vybavena vý-
početní technikou a bude sloužit také jako jazyková učebna. 

Ve škole bylo přesto ticho a prázdno. K prezenční výuce 

se vrátily pouze první a druhý ročník se svými učitelkami 
a asistentkou. Ostatní děti a učitelky musely zůstat doma 
na distanční výuce. 

Na začátku března jsme z nařízení vlády kvůli šíření koro-
navirové nákazy museli uzavřít školu úplně. Všichni žáci 
přešli na online výuku. 

Koncem března si naši školu vybrala Česká školní inspekce 
a dva dny se soustředila na sledování online výuky a kvali-
tu vzdělávání žáků touto formou. V závěrečném online po-
hovoru ohodnotily pracovnice České školní inspekce naši 
distanční výuku a práci pedagogů velmi kladně. 

Od 12. dubna se konečně otevřely dveře školy a děti se 
nadšeně vrátily do lavic. Není divu, vždyť žáci 3., 4. a 5. 
ročníku chodili do školy jen v září a polovinu října a tři 
týdny v prosinci. 

Nejstarší žáci se nadšeně usadili v přírodovědné učebně 
a užívají si novou třídu s krásným vybavením. A nejsou 
tam sami! Ve třídě jsou tři terária. Jedno obývají gekon-
číci, druhé agamy a třetí vodní želvy. Děti zvířecím kama-
rádům začaly vymýšlet jména: želvy Rudolf, Anna a Lenka, 
agamy Bob, Brumík a Adolfína a gekončíci Honza, Jede-
náctka a Sisi. Gekončíci jsou noční tvorové a přes den se 
nechají vylákat jen na krmení živými cvrčky. Zato želvy dě-
lají větší rámus než děti. Plavou ve vodě a hrabou packami 
kamínky na dně. Občas se některá želva zasekne drápkem 
u skla a paní ředitelka ji statečně zachraňuje…

I nadále pokračujeme v celoroční hře Harry Potter. Děti 
sbírají ingredience na lektvary, které jim zajistí určité vý-
hody nebo příjemné překvapení. Jedním z oblíbených 
lektvarů je Dračí dech, který dětem umožní nosit na ruce 
nakresleného draka. 

Pokud to epidemiologická situace dovolí, chtěli bychom 
koncem školního roku vyrazit na společný školní výlet, 
který je zatím pro žáky překvapením. Pro příští školní rok 
máme v ZŠ zažádáno o navýšení kapacity školy a školní 
družiny. Věříme, že rodiče tato zpráva potěší. Jakmile 
nám to situace dovolí, rádi bychom pozvali rodiče, obyva-
tele Potštejna a další zájemce k návštěvě naší vylepšené 
školy. 

Závěrem bychom chtěli poděkovat rodičům a rodinným 
příslušníkům za aktivní spolupráci při distanční výuce 
v  tomto těžkém roce! Také bychom chtěli poděkovat zastu-
pitelům a panu starostovi za vybudování přístavby školy!

Marta Balousová, učitelka ZŠ Potštejn
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Mateřská škola Potštejn

V mateřské škole „Včelička“ jsme se i přes veškerá opatře-
ní snažili, aby vzdělávání pro děti probíhalo co nejpřiroze-
něji a bylo pestré a obohacující. V prosinci školku navští-
vil Mikuláš se svou družinou, děti byly statečné, a i když 
by se nějaký ten hříšník našel, všichni si zasloužili malou 
odměnu, poté co zazpívali písničku a slíbili, že se polepší. 
Ani tento rok na děti Ježíšek nezapomněl a nadělil jim bo-
hatou vánoční nadílku. Již tradičně čekal na každé z dětí 
pod stromečkem malý dárek, který si mohly odnést domů. 
Radost ze všech dárků byla opravdu veliká.

V zimě jsme nezapomínali ani na zvířátka a nosili jsme jim 
do krmelce dobroty. Po dlouhé době jsme si také užili sně-
hových radovánek, děti stavěly sněhuláky a jiné objekty ze 
sněhu, dělaly andělíčky, bobovaly, sáňkovaly, válely sudy, 
klouzaly se, vyzkoušely si malování na sníh a zkrátka ze 
všech sil si užívaly nebývalé sněhové nadílky.

Po novém roce jsme oslavili tradiční svátek Tří králů. 
Děti ze třídy Berušek se ve vzdělávacím tématu vydaly za 
polární kruh, kde se seznamovaly s životem v jiných pod-
mínkách a také se zvířaty, která u nás nepotkáme. Nadále 
jsme si užívali zimy a starali se o zvířátka a ptáčky, kterým 
jsme pravidelně sypali na krmítko v naší školkové zahradě.

Rozhodli jsme se také ozvláštnit každý měsíc „barevným 
dnem“. Při takovém „barevném dnu“ přijdou děti i paní 
učitelky do školky v oblečení dané barvy, přinesou si hrač-
ku, nebo předmět dané barvy a celý den si o té barvě po-
vídáme, hrajeme si s ní, učíme se o ní. Vychází nám vstříc 
i paní kuchařka a vždy se snaží připravit i jídlo ladící s ak-
tuální barvou. V lednu to byl „Bílý den“ v únoru „Modrý 
den“ v březnu „Zelený den“ (ten si ale museli vyzkoušet ro-
diče s dětmi doma, protože školka byla zavřená). V květnu 
nás čeká „Červený den“ a v červnu „Žlutý den“.

Bílý den (Včeličky)

V únoru jsme také uspořádali karneval, děti přišly do škol-
ky hned ráno v maskách. Celé dopoledne bylo plné her, 
tance a úkolů na různých stanovištích. Nechyběla přehlíd-
ka masek a malá dobrota.

Karneval (Berušky)

V době, kdy byla mateřská škola uzavřena, probíhala 
s předškolními dětmi povinná distanční výuka. Tyto děti 
se tak s paní učitelkou dvakrát týdně vídaly alespoň pro-
střednictvím online schůzek.

Nezaháleli ale ani ostatní. Všem, kteří měli zájem, posílaly 
paní učitelky vzdělávací materiály a inspiraci k tématům, 
která by ve školce probíhala při běžném provozu. Děti tak 
měly možnost pracovat doma jako ve školce a laskavé ma-
minky posílaly do školky fotky, jak jsou děti doma pilné.
Při znovuotevření školky tak na děti čekaly dvě nástěnky 
plné jejich fotek při plnění úkolů.

Touto cestou bychom tak rádi poděkovali všem rodičům za 
jejich trpělivost, ochotu a spolupráci při distančním vzdě-
lávání.

Po znovuotevření mateřské školy jsme si v dubnu připo-
mněli svátek naší Země – Den Země, který každý rok 
připadá na 22. 4. S dětmi jsme si tento svátek společně 
představili a řekli jsme si, proč si myslí, že se tento svátek 
slaví, jak bychom mohli naší planetu chránit a co jí vlastně 
škodí. Také jsme si společně vyzkoušeli třídit různé druhy 
odpadů a vysvětlili si slovo recyklace.

Děti ze třídy Berušek se také v rámci tématu „Máme rádi 
zvířata a jejich mláďata“ vydaly na celodopolední vycház-
ku na nedaleké Farářství podívat se na domácí zvířátka 
a prohlédnout si je o trochu blíže než jenom za plotem a na 
obrázku.

Poslední dubnový den si také děti ze třídy Berušek užily 
čarodějnický rej. Od rána chodily do školky čaroděj-
nice, čarodějové, černokněžníci a ježibaby. Děti prožily 
dopoledne plné kouzel, čarodějnického dovádění a čaro-
dějnických soutěží. Na konci každý obdržel čarodějnické 
vysvědčení.
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Děti ze třídy Včeliček si po návratu do školky v rámci té-
matu „doprava“ připomněly, jak se správně vybavit při 
jízdě na kole a jaká pravidla je třeba dodržovat, aby byla 
doprava pro všechny účastníky bezpečná. Následující tý-
den se nesl ve znamení Dne matek. Hodně jsme si povídali 
o našich maminkách, jak vypadají, co mají rády a co všech-
no doma dělají. Některé činnosti si děti samy vyzkoušely 
– věšení prádla, skládání ponožek, přebalování miminka, 
nakupování podle seznamu, skládání prádla, příprava 
oběda… Jako dárek děti pro svou maminku vyráběly šumi-
vou bombičku do koupele.

Když nám počasí přeje, trávíme s dětmi co nejvíce času na 
školkové zahradě, kde si každý přijde na své. Zahrada nám 
nabízí nepřeberné množství zábavy a příležitostí k uče-
ní a objevování. Snad bude hezkých a slunečných dní do 
prázdnin ještě spoustu! 

Marie Kočová, vedoucí učitelka MŠ

Turistické informační 
centrum – TIC

Jsme rádi, že vás můžeme přivítat v „nových – provizor-
ních“ prostorách “Ička”. Jsme přestěhováni pro letošní se-
zónu do přízemí budovy obecního úřadu na bývalou poštu. 
Přijďte se na nás podívat. Nic to ale nezměnilo na našich 
službách pro vás. Od května jsme v provozu byli pouze 
o víkendech, ale od června již fungujeme celý týden a to od 
pondělí do neděle od 9.00 do 17.00 hod.

Máme připravených několik nových suvenýrů se znaky 
a obrázky Potštejna – zvonek, přívěsky, hodinky, mag-
netky a další. Výběr je opravdu pěkný a každý si jistě najde 
dáreček na památku nebo dárek pro blízké. Jsme připra-
veni podávat kvalitní a zajímavé informace každému, kdo 
nás navštíví.

A abych nezapomněla – pro návštěvníky Potštejna je opět 
připravená mapa – “Odkud jste k nám přijeli?” Těšíme se 
i na vaši návštěvu.

Za čtyřčlenný tým “Ička” Olga Myšáková

Provizorní prostory “Ička”

T. J. Sokol Potštejn

Letošní sportovní činnost byla až do nedávné doby vel-
mi omezená, od ledna do dubna jsme nejen pro naše čle-
ny připravili několik stezek. Cílem bylo plnění zadaných 
úkolů, sledování dané trasy a to individuálně, za dodržení 
všech platných hygienických opatření.

Jako první byla připravena Karnevalová stezka, protože 
jsme poprvé po mnoha letech nemohli uspořádat již tra-
diční karneval v Hotelu Slávie.

Stezka byla umístěna necelé dva měsíce v Liščích dolech, na 
děti čekaly drobné pohybové úkoly. Děti nejprve prošly oz-
dobenou branou, poté sledovaly sokolská kolečka až k Hla-
dovému pařezu, kde házely šišky na cíl. Dvakrát překonávaly 
potok, procházely závojem jehličnatých větví, lítaly po sně-
hové pláni, probíhaly slalom mezi stromy a nechybělo ani 
dobývání hradu březovými špalíčky. Pak zdolávaly ohrom-
nou kládu různými způsoby, ozdobily studánku mašličkami 
a část cesty šly dokonce se zakrytýma očima. Odměnou jim 
byly připravené dárečky zavěšené na Stromě překvapení. 

Turistická stezka – procházka okolo Velešova byla 
připravena ještě v zimních měsících pro celé rodiny a mo-
tivovala k vycházce do blízkého okolí. Účastníci mohli stez-
ku zdolat nejen podle mapy, ale cesta byla značena i so-
kolskými symboly. Cílem bylo najít dvě indicie a výsledné 
motto zapsat do sešitu, který byl umístěn na Velešově. Vel-
mi nás potěšily milé vzkazy. Děkujeme za ně! 

Na počátku února jsme také vyhlásili výzvu Otužilec 
2021. Účastníci měli za úkol získat alespoň 4 z 5 zadaných 
bodů. Otužilci si tak zkusili běh ve sněhu naboso, chůzi ve 
chladné vodě, běh v lehkém oblečení, domácí sprchování 
chladnou vodou i snížení teploty domácího prostředí. Gra-
tulujeme všem, kteří dosáhli 4 bodů a získali tak diplom se 
sladkou odměnou. 

Sportovní stezka byla umístěna dva měsíce na hradním 
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kopci. Původně byla zamýšlena spíš pro starší žactvo – tak, 
aby byla lehce v dosahu a děti ji mohly kdykoliv absolvovat 
samy. Potěšilo nás, že byla oblíbena všemi kategoriemi.

Na počátku března byla pro děti připravena nová pohy-
bová stezka – za zvířátky, tentokrát motivovaná zvířátky, 
se kterými nejmladší skupiny při svých cvičebních jednot-
kách běžně cvičí. Stezka byla umístěna v blízkosti Modli-
vého dolu – na kopci Homolka, o jehož existenci spousta 
našich členů možná ani nevěděla. 

Děti provázela celou stezkou zvířátka z projektu Se Soko-
lem do života. S kobylkou Emilkou skákaly přes překážky 
vpřed i vzad, ježeček Mareček děti vyzýval, aby si nasbíraly 
šišky ke cvičení, ale i ke skládání obrázku. Veveruška Vě-
ruška dětem ukazovala, že mají zdolat celou řadu pařezů 
a zahrát si na schovávanou. Opička Hanička motivova-
la děti ke zvládnutí kopce nejen nahoru, ale i dolů a bez 
pádu! S beruškou Danuškou si děti proběhly stromový 
slalom a se sokolíkem Pepíkem zdolaly kládu přes potok. 

Za zaslané fotografie z plnění stezky jsme jako odměnu 
posílali nejprve elektronicky diplom a na počátku dubna 
jsme zájemcům předali i drobné zabalené překvapení.

Nouzový stav s omezením pohybu v katastru obce nás 
v  březnu inspiroval k vytvoření Katastrální stezky oko-
lo Potštejna. Celý téměř 25 kilometrový okruh se skládal 
ze sedmi barev, které na sebe navazovaly. Počátek a záro-
veň konec celé stezky byl umístěn na Štěpnici u obnovené-
ho křížku sv. Salvátora. Každá barevná část se lišila nejen 
délkou, ale také náročností. Na každé stezce byla umístěna 
jedna otázka, na kterou účastníci odpovídali. Tato turistic-
ky schůdná cesta vedená v blízkosti hranic našeho katastru 
zájemce zavedla na zajímavá, neobvyklá zákoutí a místa, 
na která se většina z nás ještě nikdy nepodívala. Velmi nás 
potěšil zájem, se kterým se tato aktivita setkala. Všichni 
účastníci, kteří nás kontaktovali na náš sokolský email, 
byli odměněni drobnými odměnami a také barevnými di-
plomy. Došlo dokonce i na natáčení reportáže pro Český 
rozhlas Hradec Králové a pro iDnes.tv

Ilona a Sára Matýsovy při natáčení reportáže 

Velikonoční stezku jsme připravili pro nejmenší děti, 
pro které byly vzhledem k věku ostatní stezky méně dosa-
žitelné. Úkolem dětí bylo hledat zajíčky s různobarevnými 
ocásky a podle nich potom vybarvit svůj košíček s krasli-
cemi. Trasa byla zpřístupněna pouze v období Velikonoc, 
poté děti obdržely sladkou odměnu a diplom. Další zajíma-
vá stezka byla Ulov si svého sportovce, která byla urče-
na původně pro starší žactvo, ale „lovit“ mohl každý. Cílem 
bylo najít v Potštejně a Brné celkem 10 obrázků sportovců, 
identifikovat je a zapsat je do připravené tabulky. 

Další výzvou je Sokolský šlapák, jehož cílem je postupně 
nashromáždit takový počet ujitých, uběhnutých či ujetých 
kilometrů na kole, abychom „obešli“ celou naši republiku. 
Aktuální stav nasbíraných kilometrů můžete sledovat na 
našem webu – www.sokol.potstejn.cz.

Na hradním kopci byla také v dubnu znovu obnovena 
Sportovní stezka podruhé! Na zájemce čeká opět 10 
stanovišť s různými pohybovými úkoly, stezka je ale vede-
na jinou cestou.

Pro ty, kteří se rádi pohybují na čerstvém vzduchu trochu 
svižnějším tempem, jsme vyznačili běžeckou trať o délce 
zhruba 3 km. Sokolský RUNda začíná u Restaurace Pod 
Lipami, pokračuje přes Vochtánku a hradním příkopem 
vás dovede až k první kapličce Křížové cesty. Na konci květ-
na bychom chtěli uspořádat na této trase závod Sokolský 
RUNda a doufáme, že budou mít všichni natrénováno :)

Děkujeme všem, kteří se našich aktivit pravidelně účastnili 
a posílali milé vzkazy. Vážíme si toho! Také bychom chtěli 
vyzdvihnout aktivitu všech cvičitelů, kteří se na přípravách 
podíleli a stezky dlouhodobě pro ostatní udržovali. Před-
pokládáme, že se sportovní činnost postupně obnoví a my 
se budeme více věnovat pravidelné cvičební aktivitě jed-
notlivých skupin. I přesto jsme ale myšlenku stezek volně 
dostupných pro všechny zcela neopustili. Mladší žákyně 
nedávno připravily pro ostatní děti cestu Studánkovou. 
Přejeme všem krásné léto.

Mgr. Renata Viktorinová, starostka T. J. Sokol Potštejn

Sbor dobrovolných hasičů 
Potštejn – historie sboru

V dřívějších dobách byla většina chalup i domků dřevěná 
a tyto stavby měly střechy většinou pokryté šindeli. Pro-
to zde bylo velké nebezpečí vzniku požáru a následky 
bývaly bohužel katastrofální, neboť na dvorech a půdách 
se nacházelo velké množství hořlavých látek. Nedostatek 
vody, hasebního nářadí a malé znalosti lidí, to vše vedlo 
k tomu, že oheň zničil mnohé hodnoty obce i občanů. Aby 
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se zabránilo škodám, vznikl roku 1884 v naší obci spolek 
dobrovolných hasičů. Tehdy se sešli v hostinci „U Hostin-
ských“ tři občané zdejší obce: pan Josef Rychtr – sládek 
na zdejším pivovaře, pan Josef Macák – zahradník u vel-
kostatku a pan Karel Hostinský, kteří si vzali na starost zří-
zení hasičského sboru. Tato jejich snaha ihned došla vše-
obecného pochopení občanstva. Dne 4. června 1884 byla 
svolána občanská schůze, které se zúčastnilo velké množ-
ství občanů Potštejna, z nichž se 42 stalo členy sboru. Sbor 
byl sestaven, ale bez finančních prostředků, neboť tehdejší 
finanční poměry byly velice neutěšené. Z tohoto důvodu 
členstvo podniklo mezi sebou sbírku, která vynesla 17 
zlatých. Poté se naše obec rozhodla zakoupit čtyřkolovou 
stříkačku, se kterou bylo dodáno 60 metrů hadic. V roce 
1928 byla zakoupena nová motorová stříkačka, ale sbor se 
i přesto v případě požárů nedostal nikam do vzdálenějšího 
okolí, proto byl v roce 1929 zakoupen silný osobní auto-
mobil pro přepravu družstva. V roce 1930 bylo rozhod-
nuto o stavbě nové hasičské zbrojnice, která byla otevřena 
již o rok později. Opravy zbrojnice byly potřeba až v roce 
1967, kdy bylo dokončeno skladiště a opravena fasáda. 
Další opravy probíhaly až v 80. letech, kde bylo odpraco-
váno neuvěřitelných 5 185 hodin, které naši bratři a sestry 
věnovali této činnosti. V roce 1984 proběhly oslavy ke 100 
letům od založení sboru v místním Hotelu Slávie. Těch-
to oslav se zúčastnili bratři a sestry z okolních sborů. Rok 
2004 byl pro náš sbor významný, neboť se konala oslava 
120 let od založení sboru, kde byl předán nový hasičský 
prapor. Původní prapor byl ukryt v těžkých dobách 2. svě-
tové války a nikdy nebyl nalezen. Z tohoto důvodu byl zho-
toven prapor nový se symbolikou sv. Floriána – patrona 
hasičů a znakem Potštejna. V roce 2014 byly uspořádány 
oslavy při příležitosti 130 let výročí založení našeho sboru, 
kde byla zasloužilým hasičům předána plaketa, a byl k této 
příležitosti vydán rozšířený almanach.

Významnou osobností našeho sboru byl pan Antonín 
Vorlický, který stál v popředí jako předseda sboru od 
roku 1900 až do roku 1927 a rovněž pan Josef Suza, 
který zastával činnost jednatelskou plných 30 let. Dalším 
významným a letitým členem byl pan Jaroslav Štěpánek, 
který byl předsedou již v roce 1969 a čestným členem ha-
sičského sboru byl až do své smrti v roce 2015. Říjen roku 
2006 se stal tragickým, neboť náš sbor po tragické nehodě 
ztratil své členy Jaroslava Zimu st. a Jaroslava Zimu 
ml., kteří byli velice aktivními a oblíbenými členy. Nikdy 
na ně nezapomeneme. Nesmíme opomenout také našeho 
bratra Petra Šimka st., který zodpovědně vykonával funk-
ci starosty po dlouhé roky a neustále je aktivním členem 
sboru. V současné době je starostou br. Miloš Sloupenský 
a funkci velitele vykonává br. Oldřich Kudrna.

Naši hasiči se také pravidelně zúčastňují okrskových 
soutěží a je pravdou, že v nich jsou velmi úspěšní. V le-
tech 1996 – 2004 se vždy umístili na zlatých pozicích. Na 
další takové krásné umístění jsme si museli počkat do roku 
2006 a tato zlatá jízda pokračovala až do roku 2009. Poté 
následovalo období pěkných, ale ne zlatých umístění. Na 

úspěch jsme navázali až za dlouhých sedm let a v roce 2016 
jsme v Doudlebách nad Orlicí drtivě zvítězili. Rok 2018 
nám přinesl velmi pozitivní událost, neboť byla schválena 
stavba zcela nové hasičské zbrojnice.

Rok 2015 byl pro náš sbor jedním z těch významných. 
Po dlouhých letech se podařilo založit dětské hasičské 
družstvo. Pro hasičskou činnost se nám podařilo získat 22 
mladých hasičů. Jejich vedoucím se stal br. Martin Zvele-
bil a instruktory Oldřich Kudrna a Jan Lovětinský mladší. 
Všichni se do této nelehké a zodpovědné práce vrhli s pl-
ným nasazením. Během krátké doby vytvořili dvě dětská 
družstva. Pro děti byla zorganizována školení zdravovědy, 
kde se spolu s dospělými učí, jak zachránit lidský život i jak 
předcházet zraněním. Jsou tak velice dobře připraveni pro 
náročné situace, které život přináší.

Velkou péči také věnujeme technice. V současné době 
náš sbor disponuje historickou hasičskou stříkačkou, kte-
rou máme nyní v plánu restaurovat a najít jí důstojné 
místo v nové hasičské zbrojnici. Do roku 1999 hasičský 
sbor užíval automobil Robur a nyní nám již dlouhé roky 
nám slouží hasičský automobil CAS, který má přezdívku 
„Toník“. Velkou událostí pro náš hasičský sbor bylo v roce 
2017 získání nového dopravního automobilu Ford Transit, 
který nám slouží pro přepravu dospělých i dětí. 

Jana Krubnerová, kronikářka SDH

Svatý Florián, ochránce nejen potštejnských hasičů. Vlajka 
speciálně ušitá v roce 2009 ke 125 letům od založení sboru.

Automobily CAS 24 Škoda 706 RTHP a DA L1Z Ford Tran-
zit (2019)
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Okrašlovací spolek  
v Potštejně

Po větší část letošního jara jsme se nemohli kvůli pandemic-
kým omezením setkávat na společných akcích. Proto naši 
aktivní členové a příznivci „okrašlovali“ individuálně nebo 
v malých skupinách. Mezi tyto aktivity patřilo například 
stříhání růží na Městečku, úklid uličky a schodů na Křížové 
cestě, instalace přenosných laviček na Bělisku a úklid kolem 
nich, péče o okolí lavičky u řeky poblíž Liebscherovy ulice, 
péče o květiny v Zahradní ulici. Aktivita našich členů se za-
měřuje také mimo obec, v podstatě na celé území potštejn-
ského katastru. Jde například o úpravu prostranství u sv. 
Salvátora, o údržbu pěšinky k vyhlídce na Letné a zřízení 
sestupové pěšiny ze zatáčky pod Letnou na levý břeh Orlice, 
úklid odpadků v lesích a podél řeky. Také jsme kvitovali, že 
úklidu odpadků a zlepšování životního prostředí se věnova-
ly i další iniciativy organizované například prostřednictvím 
sociálních sítí. Rádi s nimi budeme spolupracovat.

Až v květnu se podmínky pro společné akce uvolnily na-
tolik, že jsme mohli realizovat dvě společné akce. Při jed-
né jsme pomohli při úpravě okolí kostela sv. Vavřince, 
neboť nás v létě čekají oslavy 200 let od jeho vysvěcení. 
Chodník k bočnímu vchodu (od silnice) jsme očistili od 
mechu a trávy a ze živého plotu jsme částečně vystříha-
li nevhodné náletové dřeviny. Při další akci jsme vyžnuli 
trávu, vyhrabali staré listí a od naplavenin vyčistili plážič-
ku Pod Lipami. I když to tak podle počasí nevypadá, letní 
sezóna se blíží a snad již brzy začne koupání v řece. Dále 
jsme dočistili prostranství u Spáleného mostu, jehož část 
vyžnuli zaměstnanci obce. S ohledem na převažující chlad-
né a deštivé počasí je letos všude plno trávy, takže i my 
budeme mít plno práce.

Pokud jde o další aktivity, snažili jsme se přispět k pro-
pagaci Potštejna. Naši členové spolupracovali na pořadu 
pardubického rádia věnované procházkám Potštejnem 
a jeho okolím, v časopise Bazén a sauna byl otištěn článek 
o historii potštejnských říčních lázních. V Rychnovském 
deníku vyšel článek o připravované naučné stezce Potštej-
nem a na jeho webu pak porovnání potštejnských domů 
a prostranství, jejichž fotografie byly publikovány v Jarní-
kově průvodci z roku 1911, s dnešním stavem. Také jsme 
spolupracovali na publikaci o potštejnském pivovarnictví, 
která by měla být vydána do konce června.

V posledním půlroce náš spolek zaznamenal i citelné ztráty. 
V adventním čase nás navždy opustil náš první čestný člen, 
malíř Podorlicka pan Vladimír Plocek ve věku nedožitých 
90 let. I když se s ohledem na svůj zdravotní stav naší čin-
nosti zúčastňoval jen omezeně, je to pro nás velká ztráta, 
neboť byl pro okrašlovací spolek silnou morální autoritou. 
Necelý měsíc po jeho skonu přišla další smutná zpráva, na-
víc naprosto nečekaná. Dne 17. ledna nás náhle opustil pan 
Zdeněk Nováček, člověk velkorysý, cílevědomý, ale i laska-

vý s neobyčejnou schopností naslouchat svému okolí. Pro 
okrašlovací spolek je nenahraditelný. V roce 2010 prosadil 
obnovení okrašlovacího spolku, vždy mu dodával zajímavé 
vize a patřil mezi jeho nejaktivnější členy. Vizionář a život-
ní optimista Zdeněk Nováček bude pro nás vždy velkou in-
spirací. To je jeho největší odkaz nám i celému Potštejnu.

A co plánujeme dál pro letošní rok? Do jisté míry bude zá-
ležet na tom, jak se bude dále vyvíjet pandemická situace. 
V letních měsících se chceme dál věnovat úpravě prostran-
ství, o něž dlouhodobě pečujeme. Jednáme o turistickém 
značení pěšiny k vyhlídce na Letné. Do prázdnin bychom 
rádi připravili první jednoduchou verzi Naučné stezky 
Potštejnem. 

Doufáme, že se vydaří i některé společenské akce, do kte-
rých se náš spolek zapojoval v minulých letech. Chceme též 
přispět ke zdárnému průběhu oslav 200 výročí vysvěcení 
kostela sv. Vavřince. Rádi bychom se vydali na společný, 
alespoň jednodenní poznávací zájezd.

Za výbor okrašlovacího spolku přeje všem stálé zdraví 
a radost ze setkávání

Soběslav Hlinka, člen výboru OS

Brigáda 15.5.2021 (zleva: Zdenka Kuncová, Jitka Podolko-
vá, Veronika Cimflová, Milena Hlinková)

Stručná zpráva z dění 
v Ochotnicko-čtenářské 
besedě Orlice

Podle přání paní šéfredaktorky nebudu dlouze psát o všech 
zrušených akcích ani o tom, že divadlo se od září loňské-
ho roku ani jednou nesešlo. Buďme optimisté – snad se 
situace v brzké budoucnosti změní. Jediné, s čím tedy teď 
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mohu veřejnost seznámit, jsou dvě věci: stěhování naše-
ho souboru do jiných prostor a plány do budoucna.

Na přelomu února a března jsme byli seznámeni s tím, 
že dosavadní „hasičárna“ se bude bourat a všichni, včet-
ně nás, se musíme co nejdříve vystěhovat, neb v březnu 
je plánováno její srovnání se zemí. Naštěstí nám obecní 
zastupitelstvo nabídlo jednu z místností bývalé pošty. Sice 
tu menší, ale díky za ni. Kulis, rekvizit, kostýmů, techniky 
a všeho možného dalšího máme za více než 10 let činnosti 
skutečně mnoho.

Obratem se tedy dohodly dámy Olina Tvrdoňová, Olga 
Šromová a Jana Myšáková a vše během pár dnů prvního 
březnového týdne probraly, sbalily a připravily na stě-
hování. Nato jsme nastoupili s Honzou Reichlem, mou 
manželkou a nakonec i s našimi dětmi a vše v původních 
prostorách rozebrali a převozili na poštu. Pro zajímavost – 
plných dodávek s vozejkem za nimi bylo více než pět. A pak 
ještě nějaké další cesty s naším autem osobním.

Věc se však podařila a od 6. března tohoto roku sídlíme 
v novém. Jen trochu řešíme, jak a co dále. Místnost je 
zarovnaná doslova po strop, tedy dostat se k patřičným 
kulisám či kostýmům – až zase bude možno začít zkoušet 
a hrát – bude oříšek. Ale nějak si snad poradíme...

 

Stěhování OČB do nových prostor 

Podle vývoje situace nevidím jako reálné provedení tra-
dičních nočních prohlídek ani Hradozámecké noci 
na našem hradě. Stejně tak konání letního divadelního 
festivalu pro děti i dospělé Divadelní Potštejn dávám 
jen malou šanci. Jako pravděpodobnější odhaduji první 
společné setkání divadla na září tohoto roku. Tedy přesně 
rok poté, co jsme se viděli naposledy. Byl bych rád, kdyby 
se připravila „rozezkoušená“ hra pro dospělé. Těšit bys-
te se tak mohli na adaptaci několika povídek spisovatele O. 
Henryho z první dekády 20. století v USA.

Stejně tak je v plánu nějaká další nová pohádka pro malé 
diváky a případně pokračování pohádky Jak si Honza 

hledal nevěstu, která stihla premiéru loni v červenci.

Když vše půjde dobře, pochopitelně zkusíme připravit na 
výročí 17. listopadu Netradiční divadelní večer v režii 
OČB Orlice. A pak se uvidí…

Pokud možno krásné léto a hlavně pevné zdraví všem!

Ondřej Sedláček, principál Ochotnicko-čtenářské besedy 
Orlice, Potštejn

ZO zahrádkářů

Zima byla poměrně dlouhá, na rozdíl od minulých mrazivá 
a dosti bohatá na srážky. 

V minulých letech jsme již v lednu jezdili na degustaci jab-
lek do Holovous a poté v únoru do Častolovic. Degustace 
v Holovousích se letos uskutečnila bez veřejnosti, hodno-
cení prováděli pouze zaměstnanci ústavu. Výsledky degu-
stace jsme dali na vědomí členům i veřejnosti ve vývěsní 
skříňce. Častolovická degustace se neuskutečnila. 

V únoru jsme dali členům spolku na vědomí nabídku sad-
bových brambor a cibule sazečky. Začátkem března jsme 
objednané brambory rozvezli zájemcům. Bylo rozvezeno 
44 pytlíků sadbových brambor po 5 kg a 16 sáčků sazečky. 
Na začátku března jsme našim členkám udělali radost pěk-
ným petrklíčem ke Dni žen. O roznášku se zasloužili naši 
úsekáři. Dík jim za to. Dne 4. 3. jsme přivezli výsevy bego-
nek na výsadbu a již začala práce s pikýrováním a ošet-
řováním sadby. Byly vysety lobelky a jiné letničky. Došla 
dodávka řízkovaných květin od firmy Cinke z Loun a již 
bylo třeba naplno hospodařit ve skleníku. Zejména topení 
bylo náročné – topilo se bez přestávky dva měsíce. Sadba 
ale prospívala a brzy bude již na záhonech. 

Teprve koncem března jsme mohli dovézt sadbu macešek 
od firmy Šťastný z Ústí nad Orlicí. Měli jsme možnost vy-
brat si hezké rostliny. Nejprve jsme osázeli a instalovali 
truhlíky na mostě a mísy u pomníku padlých a u sokolovny. 
Osázeli jsme tři truhlíky pro OU Záměl. Pak jsme připravili 
záhony u busty T. G. M. a následně provedli osázení záho-
nů. Rovněž jsme provedli zastřižení růží a úpravu keřů za 
růžemi. Růže byly zimou dosti poznamenané. Tato zima 
byla pro ně nezvykle silná. Při brigádách jsme se improvi-
zovaně občerstvili doma uvařenou kávou a zakoupenými 
zákusky. Na všechny práce a pochůzky úsekářů apod. jsme 
zakoupili ochranné pomůcky – respirátory a rukavice.

S výsadbou macešek přišla i nutnost rozdělit si služby 
na zalévání. Nádrž na vodu nám plní zaměstnanci OÚ na 
požádání k naší spokojenosti. V dubnu se dostavilo malé 
období sucha a zalévání bylo potřeba. Letošní výsadba 
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macešek je velmi hezká a jistě dělá radost nejen nám, ale 
i občanům a návštěvníkům Potštejna. Těžko se s nimi bu-
deme loučit, ale ke konci května již budeme muset provést 
výměnu osázení protože sadbový materiál begonek, lobe-
lek, plektrantusů, afrikánů a surfinií již bude nutno vysadit 
aby neutrpěl na kvalitě. 

Co nám ale nejvíce chybí je možnost se scházet. Již dru-
hý rok jsme neměli výroční schůzi. Organizační věci se řeší 
jen telefonicky nebo schůzkou na ulici. Nemáme možnost 
pořádat výstavy a výlety. Přesto neskládáme ruce do klína 
a snažíme se, aby bylo vidět alespoň těmi květinami, že za-
hrádkáři jsou ještě tady. 

Chcete-li se stát zahrádkářem nejen na své zahrádce, 
máme pro vás dveře otevřené.

Kubalík Zdeněk, předseda spolku

Sadba ve skleníku připravená v výsadbě

Občerstvení po brigádě 26.3.2021 (zleva: Ivana Kubalíková, 
Jana Šrámková, Zdeněk Kubalík, Dobromila Koukolová)

Spolek P. R. O.

Milí příznivci našeho spolku. V letošním roce se pokusí-
me uspořádat všechny naše oblíbené akce. Klub desko-
vých her Ježkovy voči otevřeme, jakmile to bude možné. 
Deskohraní Ježkovky je plánované na 12. 6. Rádi bychom 

zopakovali i několik Nerf bitev v okolí Babety. Nejen dět-
ský den, den plný her a soutěží se uskuteční 14. 8. Všechny 
informace postupně naleznete na nástěnce u Babety nebo 
na našem Facebooku. 

Také i nadále pečujeme o mladé hlohy, které byly vy-
sazeny od kolejí směrem na Brnou. Zatím to vypadá, že 
všechny zimu přežily. Nejspíše ale bude potřeba je občas 
zalít, a tak jsme se rozhodli zorganizovat Adopci stromu. 
Každý strom má již své "adoptivní rodiče" a někteří si je 
již označili cedulkami. Vše má na starosti Adriana Rešlová 
a moc ji za tuto aktivitu děkujeme.

Rádi bychom během letních měsíců našli nějaký vhodný 
prostor (nástěnku, skříňku) na místní inzerci věcí, které 
již doma nevyužijeme, ale někomu dalšímu by se mohly 
hodit. Cílem je zabránit zbytečnému vyhazování věcí, ome-
zení odpadu, ale i možnost dát věcem nový život.

Budeme moc rádi, když za námi na naše akce přijdete.

Martin Pleva a Hana Zakouřilová, předsedové spolku

Český svaz včelařů

Včelařská organizace Záměl-Potštejn má v současné době 
44 členů. Vyzimovalo nám 270 včelstev. Na podzim jsme 
zazimovali 300 včelstev. To znamená, že jsme měli 10% 
ztrát, tj. uhynulých včelstev. Dalo by se říci, že 10% je přiro-
zená ztráta a vzhledem k výkyvům v zimním čase je to pěkné.

Část včelstev mohla být oslabena roztočem Varroa 
destructor a část se nedokázala „přestěhovat“ z jedné stra-
ny úlu na druhou, kde měla zásoby medu nebo cukru. To 
znamená, pokud včelstvo má zimní hrozen uprostřed úlu 
a postupuje k jedné straně, tak spotřebuje zásoby na této 
straně a vlivem mrazů nedokáže po těchto vyjedených plás-
tech přejít na druhou stranu a hyne hlady, přestože v úle 
ještě zásoby má. To se nedá ovlivnit. Z tohoto hlediska je 
důležité na jaře při prvním jarním proletu do včelstev na-
hlédnout jak to se zásobami mají a případně jim je dodat.

Vzhledem k situaci jsme měli první výborovou schůzi 22. 
4. 2021. Setkali jsme se na venkovním posezení u Pilského 
rybníka a při kávě a občerstvení jsme projednali potřebné 
věci k chodu organizace a péče o včely.

Dohodli jsme se mimo jiné na jarním ošetření včel pro-
ti roztoči Varroa a to přípravkem Ekopol. Jsou to prouž-
ky dýhy napuštěné ekologicky čistými esenciálními oleji. 
Jsme rádi, že nemusíme použít chemická léčiva. Cyklus 
množení roztoče je 14 denní a z každého jedince jsou 3 dal-
ší. Tj. za 4 měsíce cca 6500!
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V minulých dnech dokončil pan Vondřejc generální opra-
vu proskleného úlu, který je každý rok v areálu hradu a po-
skytuje návštěvníkům pohled na včelí království. V těchto 
dnech (12. 5. 2021) úl instaloval zpět na stojan u hradních 
hradeb a v příštím týdnu jej bude osazovat včelami. Děku-
jeme mu za jeho práci a zveme vás i vaše přátele na hrad, 
podívat se na tuto zajímavou ukázku života včel.

I letos Vás naše včelky prosí: „Nesekejte tolik vaše tráv-
níky a nechte nám také nějaké luční květy vykvést, aby-
chom měly pyl a nektar. Tím nám hodně pomůžete, pro-
tože mimo jara té potravy máme málo. Také vám budeme 
vděčné, když budete vysazovat kytičky a keře. A my vám 
za to budeme opylovat květy, abyste měli bohatou úrodu 
ovoce apod. Děkujeme.“

Milan Pleva, jednatel ZO

Rostislav Vondřejc při instalaci úlu na hradě 2021 

Kemp western Vochtánka 
Potštejn

Přeji všem obyvatelům Potštejna příjemné léto. Ráda vás 
přivítám v Anenském údolí, ať na procházce nebo na ak-
cích, které pořádáme. Jako malý dárek a pozvání ať vám 
slouží vstupenka, kterou bych vám chtěla darovat. Na-
jdete ji jako součást vloženého kalendáře našich akcí. Je 
to malé poděkování za to, že se o ten náš malý Potštejn 
musíte v létě dělit s mnoha návštěvníky. Přeji vám pevné 
zdraví, slunečné léto a těším se na vás.

Iveta Janebová

Soutěž Moneta Živnostník 
roku 2020

Pan Ing. Milan Vídenský, autorizovaný inženýr v oboru po-
zemní stavby, člen oblasti Hradec Králové, získal třetí místo 
v soutěži Moneta Živnostník roku 2020 Královéhradeckého 
kraje. Soutěž patří svým všeoborovým a regionálním dosa-
hem k největším podnikatelským kláním v zemi. V hodnoce-
ní se porota snaží dosahovat maximální objektivity a vytváří 
zcela ojedinělé vzájemné porovnání účastníků v jednotli-
vých krajích i za celou Českou republiku. Gratulujeme!

Michaela Bednářová

Hádanka: Poznáte místo na 
fotografii?


